

WRITTEN CONTRIBUTION

MC.IO/3/05
5 December 2005
ENGLISH
Original: ENGLISH
RUSSIAN

by
**the Executive Committee
of the Commonwealth of Independent States**

Thirteenth OSCE Ministerial Council Meeting

Ljubljana, 5-6 December 2005

In the year of the 30th anniversary of Helsinki Final Act, of the 15th anniversary of Paris Charter for New Europe the OSCE has confirmed its role of an important forum for dealing with the European security issues, making at the same time considerable efforts to be more effective, to organize and balance its activity in a new way.

The idea of necessity to reform the OSCE was a key-note both in the Statement by the CIS participating states regarding the situation in the OSCE, of 3 July 2004, and the Appeal by the CIS participating states to the OSCE partners, of 15 September 2004. The CIS participating states believe that the OSCE key position in the European security architecture should currently be maximally adapted to the demands of the changing world to ensure effective solution of security and cooperation related issues on the OSCE space. The OSCE ought to step on to the way of comprehensive reforms. The process of reformation should embrace the entire OSCE region and its military, political, economic, environmental and human dimensions - the said documents read.

The Panel of Eminent Persons on raising the OSCE's efficiency, established in compliance with the Sophia 2004 OSCE Ministerial Council meeting, consisting of seven prominent personalities of the OSCE, including those representing the Republic of Kazakhstan and Russian Federation, elaborated important recommendations aimed at implementation of its tasks.

Highly appreciating the activity of the Panel of Eminent Persons, we do believe, that the adoption at the Ljubljana Ministerial Council of the plan for further reforms - "the Road Map" for 2006 and yet future years, which would envelope all the key issues, is of crucial importance. Among those issues is the Organization's international legal capacity, which presumes adoption of its Charter, enhanced control by collective intergovernmental bodies over the OSCE institution's activity, first of all - that of the ODIHR and field missions; gradual transformation of those missions from "country-oriented" to topical and rotational; step-by-step revision of the cycle and the substance of the OSCE budget planning; enhancement of political role of the OSCE Secretary-General.

There also exist the necessity to rectify the activity of the ODIHR/OSCE in election monitoring sphere: establishment of clear and transparent principles and rules regarding formation of the OSCE missions, assessment of number of observers needed and insurance of the mission's balanced national composition, improvement of the procedure of announcement of results of monitoring, compilation of the register of candidates to the posts of heads of missions, to be approved by the Permanent Council, wider use of the Russian language (along with English) in mission's activity.

The CIS Executive Committee has always been firm in viewing the development of partnership with the OSCE structures as the most important sphere of its activity, aimed at facilitating maintenance of security and stability on the Eurasian space.

**Письменный вклад Исполнительного комитета
Содружества Независимых Государств**

ТРИНАДЦАТОЕ ЗАСЕДАНИЕ СОВЕТА МИНИСТРОВ ОБСЕ

MC.IO/3/05
5 December 2005
RUSSIAN
Original: ENGLISH
RUSSIAN

г. Любляна, 5 - 6 декабря 2005 года

В год 30-й годовщины хельсинского Заключительного акта, 15-ой годовщины Парижской хартии для новой Европы ОБСЕ несомненно сохраняет за собой роль важного форума для рассмотрения проблем европейской безопасности, прилагая одновременно существенные усилия, чтобы стать более эффективной, по-новому организовать и сбалансировать свою работу.

Идея необходимости реформирования ОБСЕ проходит красной нитью в Заявлении государств - участников СНГ относительно положения дел в ОБСЕ от 3 июля 2004 года и в Обращении государств - участников СНГ к партнерам по ОБСЕ от 15 сентября 2004 год. Государства - участники СНГ считают, что ОБСЕ, занимая ключевое место в архитектуре европейской безопасности, в современных условиях должна максимально адаптироваться к требованиям меняющегося мира и обеспечить эффективное решение вопросов безопасности и сотрудничества на пространстве ОБСЕ. ОБСЕ должна встать на путь всеобъемлющей реформы. Процесс реформирования должен охватить весь регион ОБСЕ и ее военно-политическое, экономико-экологическое и человеческое измерения, - отмечается в упомянутых документах.

Созданная в соответствии с решением софийской 2004 года встречи министров иностранных дел государств - участников ОБСЕ "Группа мудрецов" по повышению эффективности ОБСЕ в составе семи видных деятелей ОБСЕ, в т.ч. представителей Республики Казахстан и Российской Федерации, разработала важные рекомендации на этот счет.

Высоко оценивая деятельность "Группы мудрецов", считаем, что принципиальное значение имеет принятие на люблянском Совете министров плана дальнейших реформенных действий - "дорожной карты" на 2006 год и возможно дальнейшие годы, охватывающего все ключевые проблемы. Среди них международная правоспособность Организации, что предполагает принятие ее Устава, усиление контроля коллективных межправительственных органов за деятельностью институтов ОБСЕ, прежде всего, БДИПЧ и полевых миссий; постепенное преобразование этих миссий из "страновых" в тематические и ротационные; постепенный пересмотр цикла и содержания бюджетного планирования ОБСЕ; усиление политической роли Генерального секретаря ОБСЕ.

Необходима серьезная корректировка и деятельности БДИПЧ/ОБСЕ в сфере выборов: установление ясных и транспарентных принципов и правил, касающихся формирования миссий ОБСЕ, определения количества наблюдателей и обеспечения сбалансированности их национального состава, порядка оглашения оценок, составления реестра кандидатов на посты руководителей миссий, утверждаемого Постоянным советом, более широкого использования в работе миссий русского языка наряду с английским.

Исполнительный комитет СНГ неизменно рассматривает развитие партнерских отношений сотрудничества со структурами ОБСЕ как важнейшее направление своей деятельности, цель которой - содействие поддержанию безопасности и стабильности на евразийском пространстве.